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První leden byl jen zaèátek
kolik volných dnù èeká školáky

Speciální příloha „KAM ZA VZDĚLÁNÍM“. 
Vydává: Haná Press s.r.o.. Tiskne: Mafra a.s., Pavelkova 7, Olomouc. Šéfredaktor a obsahová příprava: Petr Kozák. Redaktoři: Tomáš Kaláb, 
Michal Kadlec, Martin Mokroš. Foto: archív PV Večerníku, internet. Vedoucí obchodního oddělení: Hedvika Drmolová. Obchodní odděle-
ní: Věra Černá. Grafická sazba, zlom, úprava: Milan Fojt, Josef Popelka (titulní strana).
SAMOSTATNĚ NEPRODEJNÉ, vychází jako součást PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku v pondělí 29. ledna 2018.

Milí studenti 
a studentky,
vážení čtenáři
a čtenářky,
je mi ctí, že v ru-
kou držíte již 

druhý lednový speciál dvaadva-
cátého ročníku PROSTĚJOV-
SKÉHO Večerníku, který se stal 
na trhu nejoblíbenějším a nejčte-
nějším regionálním periodikem. 
Proto jsem velice rád, že můžeme 
pokračovat právě v tradici těchto 
přídavků, které se k vám jako 
součást tištěného vydání budou 
i nadále dostávat zdarma. Podob-
ně jako v minulých letech, i letos 
plánujeme atakovat magickou 
hranici dvaceti příloh. Věříme, 
že s pomocí našich obchodních 
partnerů se nám to podaří, díky 
čemuž dostane čtenář Večerníku 
zase něco navíc.
Dnešní speciál je jako už tra-
dičně v tomto čase zaměřen na 
žáky devátých tříd základních 
škol, ale také na budoucí prv-
ňáčky. V obou případech je totiž 
ta správná volba polovičním ví-
tězstvím pro vaši ratolest. A po-
kud člověk stojí před důležitým 
rozhodnutím, musí mít maxi-
mální penzum informací. O to 
se postará právě tato příloha, 
která obsahuje nejen exkluziv-
ní rozhovor a plno užitečných 
zpráv, ale také to nejpotřebnější 
- na jednom místě přehlídku ex-
kluzivních prezentací gymnázií, 
středních škol i učilišť. Právě 
jejich nabídka je to, co by vás 
mělo zajímat nejvíce. Věřím, 
že zde najdete ten svůj institut, 
který vám pomůže k vysněné 
budoucnosti. Pokud vám naše 
rady a hlavně tipy v podobě stu-
dijních nabídek jakkoliv pomů-
žou, šestnáct stránek naplnilo 
svůj záměr.
Maká rada na závěr. Vězte, že 
žádná volba není špatná, vše 
berte jako další cestu a poznání 
ve vašem životě, které vás ně-
kam určitě dovedou. A i když 
vás někdy přepadne nechuť ke 
škole a všemu, co je s ní spojené, 
pamatujte na slova od římského 
filosofa L. A. Senecy: „Non scho-
lae, sed vitae discimus. Neučíme 
se pro školu, ale pro život.“
Za redakci nejen tohoto speciálu,
 ale i celého Večerníku
 Petr Kozák
 šéfredaktor
 PROSTĚJOVSKÉHO
  Večerníku
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Právě první den nového kalen-
dářního roku byl zároveň prv-
ním volným dnem pro všechny 
školáky, ať navštěvují kterýkoli 
stupeň škol. Volných dnů, na 
které se správní žáci a studenti 
generaci od generace těší, bude 
letos samozřejmě mnohem 
víc...
Letos se začátek roku z hlediska 
školních prázdnin příliš nevyda-
řil, protože do školních lavic bylo 
třeba zasednout hned 3. ledna. 
Žactvo naopak vyhlíží roky, kdy 
2. leden připadne na pátek a mají 
tedy volný víkend navíc.
Další den čeká na školáky hned 
tento týden, v jehož průběhu ob-
drží od svých vyučujících pololet-
ní vysvědčení. To se sice rozdává 

ve středu, ale jednodenní pololetní 
prázdniny přijdou na řadu až dru-
hý únorový den, aby si mládež uži-
la prodlouženého víkendu.
Týdenní jarní prázdniny letos při-
padají na polovinu března, kon-
krétně pro Prostějovsko utichne 
ruch na školách od dvanáctého do 
osmnáctého března. Po jednom 
běžném týdnu bude ovšem ná-
sledovat zkrácený, protože od 29. 
března začínají letošní Velikonoce. 
Ty končí tradičním Velikonočním 
pondělím 2. dubna. Volné budou 
také úterky prvního a osmého 
května.
Dobrá zpráva pro dítky školou 
povinné je délka hlavních prázd-
nin, které budou díky příznivému 
kalendáři letos o celé tři dny delší! 

Vysvědčení se totiž bude rozdávat 
už v pátek 29. června, zatímco prv-
ní zářijový den připadá na sobotu. 
Brány škol se tedy otevřou až v 
pondělí 3. září.
Prodloužené víkendy čekají ško-
láky také na podzim. Zatímco v 
září připadá svátek svatého Václa-
va, tedy 28. září, na pátek, v říjnu 
půjde hned o dva dny podzimních 
prázdnin před tradičními Dušička-
mi. Svátky 28. října a 17. listopadu 
tentokrát nepotěší ani pracující 
dospělé, protože v letošním roce 
připadají na víkend.
Zato si kalendář pospíšil s vánoční 
nadílkou. Posledním dnem škol-
ního vyučování bude pátek 21. 
prosince, pak už se všichni mohou 
těšit na dvanáct volných dnů!

ŠKOLA
ZÁKLAD
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DEN D
Je tu znovu období, kdy se žáci posledního ročníku základních 

škol společně s rodiči rozhodují o nasměrování svého dalšího živo-

ta. Není snad studenta z deváté třídy, které by už v hlavě nemělo nějaké 

své vysněné povolání. Jedni o něm uvažují naprosto vážně a už nyní jsou 

pevně rozhodnuti, jiní ale jsou stále na vážkách, najdou se i tací, co jednoduše tápou 

a neví, co budou chtít dělat, čím se živit. A to včetně rodičů, kteří samozřejmě myslí 

na blaho svého dítěte. 

Výběr budoucího studia nebo učebního oboru je vždy těžký, záleží samozřejmě také 

na nabídce a kapacitách středních škol či učilišť. Nemalou roli v rozhodování hraje 

získání co největšího počtu informací o dané škole, proto mají i prostějovské burzy 

škol svoji nesmírnou oblibu a vysokou návštěvnost. 

Také speciální příloha PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku už má své místo na slunci a jeho 

dvě verze jsou v každoročním harmonogramu nejčtenějšího regionálního periodika 

tradicí. Zcela jistě pak při výběru budoucího povolání pomáhá. Nejinak tomu bude 

i letos...

Budou primární zájmy dítěte či podřídíte výběr nabídce zaměstnavatelů, dostup-

nosti školy vzhledem k vašemu bydlišti nebo přihlédnete k formě vzdělávání? 

Které kritérium je při výběru střední školy nebo učiliště pro vás nejdůležitější a hraje 

hlavní roli? Pečlivě si to při listování dnešní přílohou Večerníku rozmyslete...

Dobrou trefu při životním výběru přeje kolektiv PROSTĚJOVSKÉHO Večerníku

SE BLÍŽÍ...

1
8

0
1

2
6

4
0

1
5

2



314

�� V dnešní době je poměrně rozšířené 
využívání odkladu při nástupu do první 
třídy. Zvlášť rodiče dětí narozených kon-
cem srpna tuto možnost hojně vítají. Co 
rozhodovalo ve vašem případě?
„To je pravda, přímo bych řekla, že se jedná 
o  módní záležitost. (úsměv) Obvyklým vy-
světlením je snaha prodloužit dětem bezsta-
rostné dětství. Samozřejmě je potřeba věc 
zvážit komplexně z  různých hledisek. Ze 
sociálního aspektu připouštím, že by dětem 
sotva šestiletým další rok v  mateřské školce 
prospěl. Když ovšem vnímáte intelektuální 
vývoj dítěte, které má zcela zřetelně znalosti 
převyšující nároky první třídy, byl by jeden 
rok navíc zbytečně promarněný a  dítě by se 
následně během první třídy ve škole nudilo.“
�� Pomáhá mateřská škola rodičům ra-
dou či konzultací v tomto rozhodování?
„V  tomto směru je spolupráce s  mateřskou 
školkou, v našem případě v ulici Rumunské, 
podstatná. Za dva roky už paní učitelky znají 
děti, které se ve školce logicky projevují úpl-
ně jinak než ve známém domácím prostředí. 
V  předškolním ročníku dostávají všichni 
rodiče možnost navštívit psychologickou 
poradnu, která pomáhá rodičům v rozhodo-
vání, pokud je to potřeba. V našem případě 
tedy paní učitelka neviděla k návštěvě porad-

ny důvod, takže rozhodování zůstalo na nás 
jako rodičích. Názor pedagoga byl určitý in-
dikátor, jak se nakonec rozhodnout.“
�� Jaké aspekty hrály roli při výběru zá-
kladní školy?
„Na výběr jsme v  zásadě měli všechny zá-
kladní školy v Prostějově s výjimkou ZŠ Jana 
Železného na Sídlišti Svobody, jejíž kapacity 
jsou vzhledem ke spádové oblasti nedo-
statečné. Prvním kritériem je samozřejmě 
vzhledem k věku prvňáků blízkost bydliště. 
V  tomto směru byla první volbou ZŠ Dr. 
Horáka. Školy samozřejmě projevují snahu 
o  získání žáků propagačními materiály, ve 
prospěch námi vybrané hovořilo vybavení 
bazénem, což eliminuje nutnost jezdit ve 
druhé třídě mimo školu na plavání. Zajímavý 
byl třeba výběr ze dvou jídel.“
�� Zrovna tato škola nezískala v někte-
rých médiích pozitivní obraz, měly něja-
ký vliv případné reference?
„Mediální obraz šel naprosto mimo, z  mého 
pohledu není nikterak důležitý. Spíš mohla být 
trochu zarážející skladba žáků, kteří školu také 
navštěvují. Mluvila jsem s několika známými, 
jejichž děti do této školy chodí, a oni nikdy žád-
ný problém neměli. Když to vezmete obecně, 
na každé škole někdo něco najde, jako ostatně 
na čemkoli v životě, to je lidská přirozenost.“

�� Je tu konec ledna, tedy pololetí, jaké 
jsou dosavadní dojmy a poznatky v ro-
dině prvňáčků?
„Samozřejmě první týdny nebyly úplně jed-
noduché, především proto, že děti nebyly 
zvyklé být v kolektivu do odpoledních ho-
din. Jinými slovy, pokud by chodily pouze 
do vyučování bez odpolední družiny, nebyl 

by s přechodem sebemenší problém. Dce-
rám určitě pomohl fakt, že jako dvojčata 
chodí do stejné třídy a  jsou si vzájemně 
oporou. Štěstí máme i  na třídní učitelku, 
která dětem s aklimatizací velmi pomohla. 
Výběr školy byl tedy určitě dobré řešení, 
stejně jako rozhodnutí nevyužít možnosti 
odkladu.“

„Vstup do základní školy
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Tento rozhovor nezapadá do zaběhnutých šablon, ale rodinné zkušenosti jsou někdy 

nezastupitelné. Pokud vezmeme v úvahu název tohoto speciálu, většinu čtenářů napadne 

přechod ze základní na střední školu. Jenže právě úspěšný vstup na základní školu bývá 

pro dítě klíčovým. Příchod do první třídy znamená pro malého školáka první krůčky na 

jeho dlouhé cestě za vzděláním, které v první fázi vyvrcholí právě výběrem studia.
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SPECIÁLNÍ NABÍDKA
jen pro teenagery!

ZAJISTĚTE SI PŘEDPLATNÉ NEJČTENĚJŠÍHO PERIODIKA NA ROK 2018.
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Zvýhodněná cena 

platí pro osoby

ročníku 1999
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Projekt EDISON vznikl jako 
první vzdělávací projekt svého 
druhu v AIESEC Česká republi-
ka. Snaží se o podporu multikul-
turního vzdělávání mladých lidí. 
Je zaměřený na žáky základních 
a středních škol jako na budoucí 
generaci společnosti. Své místo 
má v Základní škole v Brodku u 
Prostějova.
V názvu EDISON má každé pís-
meno určitý význam:
E  education (vzdělání)
D  drive (nadšení, motiva-
ce)
I  internationality (meziná-
rodní rozměr, rozsah)
S  students (studenti)
O  opportunity (příležitost)
N  network (síť)

Dohromady nám tedy tato písmena 
představují základní myšlenku a cíl 
projektu. Což je to, aby žáci získali 
různé pohledy na sociální, kultur-
ní ale i ekonomickou situaci jak ve 
vlastní zemi, tak i v zahraničí, a to 
prostřednictvím interakce s vysoko-
školskými studenty z různých zemí 
světa. Kromě samotného poskytová-
ní informací žákům, tedy vzdělávání, 
se snaží poskytnout přímý kontakt 
s cizincem a zažít tak mezinárodní 
prostředí na půdě České republiky. 
Ten podporuje porozumění jiným 
kulturám a národům, zároveň po-
máhá omezování předsudků a stere-
otypů, které v konečné fázi vedou k 
toleranci a příznivému společnému 
soužití. Tento projekt můžeme i cha-
rakterizovat frází „studenti studen-

tům“. Znamená to, že díky kontaktu s 
člověkem z jiné země, který je pouze 
o pár let starší, si děti získají kamará-
dy a uvědomí si možnosti cestování 
či studia v zahraničí. Obecně si tak 
vytvoří síť kontaktů po celém světě a 
jsou si plně vědomi možností, které 
jim svět jako takový nabízí. Motiva-
ce k dosahování a zkoušení něčeho 
nového, následující tyto zážitky, jsou 
neopomenutelné. Rovněž by si měli 
všichni účastníci projektu uvědomit, 
jak je zkušenost z projektu ovlivní v 
jejich dalších krocích. (pr)
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Švehlova střední škola polytechnická Prostějov nabízí ucelený systém 
vzdělání v oborech středního vzdělání s výučním listem i maturitní 
zkouškou. Nabízíme vzdělávání ve třech směrech, a to potravinářském, 
automobilním i stavebním. 

� !��"��#	��$��%&�
 jsme jedna ze čtyř takto zaměřených škol v České republice – vychováváme 
všestranné odborníky pro potravinářství. Připravujeme studenty ve specializo-
vaných studijních oborech Analýza potravin a Technologie potravin. Žáci 
těchto oborů budou mít možnost získat od příštího školního roku prospě-
chové stipendium v rámci Podpory polytechnického vzdělávání a řemesel 
v Olomouckém kraji. Dále nabízíme učební obor Výrobce potravin, který je 
určen pro dívky i chlapce. 

�'! % (�����%&�
nabízíme maturitní obor Autotronik. Od letošního školního roku mohou 
u tohoto oboru žáci získat dva ucelené stupně vzdělání. Výuční list ve 
3. ročníku studia (Mechanik opravář motorových vozidel) a maturitní 
zkoušku ve 4. ročníku studia (Autotronik). Učební obory Mechanik opra-
vář motorových vozidel, Opravář zemědělských strojů mohou v rámci 
výuky získat zdarma oprávnění pro svařování elektrickým obloukem a pro sva-
řování plamenem a řidičský průkaz skupin B, C, T.

)!�"
(����%&��
nabízíme učební obory Instalatér, Elektrikář – silnoproud, Tesař, Truhlář, 
Zedník, Klempíř, Malíř a lakýrník, Montér suchých staveb. Žáci většiny učeb-
ních oborů mají možnost získat finanční podporu v rámci Učňovských stipendií 
Olomouckého kraje (s výjimkou oboru Instalatér a Montér suchých staveb). 
Nabízíme také zkrácené 1leté formy studia stavebních oborů a 1,5letý zkrácený 
obor Mechanik opravář motorových vozidel (Řidič profesionál). V rámci výuky 
mohou žáci získat zdarma oprávnění pro svařování elektrickým obloukem a pro 
svařování plamenem a řidičský průkaz skupin C, E. Tyto obory jsou určené pro 
absolventy učebních a maturitních oborů, kteří nenašli uplatnění na trhu práce. 
Škola je úspěšná i při získávání dotací z ESF. Díky těmto projektům ško-
la získala moderní vybavení pro stavební, potravinářské a automobilní 
obory. Jsme perspektivní v učebních i maturitních oborech!
Škola je vybavena moderními odbornými učebnami, laboratořemi, dílnami, tělo-
cvičnou, posilovnou. Praxe je zajišťována na smluvních pracovištích. Absolventi 
školy jsou dobře připraveni jak na profesní kariéru, tak i na studium na VŠ. (pr)
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K 
dyž jsme u těch přijímaček. Jsou 
opět „cermatovské“ z češtiny a 

matematiky a kdo užil rozumu a ne-
flákal se, tak si na stránkách instituce 
Cermatu stáhl vzorové testy a trénoval. 
Ono je totiž něco jiného psát „oby-
čejné“ písemky a pak tyto přijímací 
testy. Nechci sahat určité části pe-
dagogické veřejnosti do svědomí, 
ale po pár otázkách u některých 
kandidátů středoškolského studia 
jsem pochopil, že moc svým žákům 
někteří kantoři zrovna s tréninkem 
testů nepomohli... Je to s podivem, 
když má každý zájem na tom, aby se 
jeho studenti umístili co nejlépe, nebo 
to alespoň tvrdí. Ale tak každý má své 
svědomí, že?

K 
do chtěl a měl zájem, navštívil 
obě „burzy“ v prostějovském 

Společenském domě a také školy na 
dnech otevřených dveří. Je správné 
vidět objekt svého zájmu „in natura“, 
ostatně proto instituty tyto dny vypi-
sují a některé školy dávají také šanci 
na základě telefonické domluvy přijít 
kdykoliv. I tato drobnost ukazuje zase 
přístup škol k jejich budoucím oveč-
kám, což by mohlo rozhodovat při 
výběru školy, zda je odtažitá, strojená či 
přátelská a vstřícná. Na druhé straně 
správný kandidát projevuje svůj zá-

jem už právě návštěvou dané školy a 
přidává mu to plusové body.

P 
odávání přihlášek se tedy přiblíži-
lo, takže rozhodnutí je pouze a jen 

na vás. Portfolio škol v regionu je široké 
a prakticky každý může jít tam, kam 
ho jeho srdce táhne. Je ovšem dobré 
být realistou a za prvé si uvědomit, 
na co mám, a za druhé popřemýš-
let o tom, zda mi ta konkrétní škola 
zajistí nějakou jistou budoucnost, 
nebo skončím na Úřadu práce. I to 
se může při dnešní nízké nezaměstna-
nosti stát, protože prostě jsou odvětví, 
kde je plno, i když jejich názvy zní líbi-
vě. Nacházíme se aktuálně dle nadříze-
ných školských orgánů v procesu, který 
je nazýván průmysl 4.0, tudíž průmys-
lové obory mají ve velkém zelenou. 
Zároveň si je ovšem třeba uvědomit, že 
někdo musí péci chleba, chránit spolu-
občany v integrovaném záchranném 
systému, případně léčit jako sestřička 
a podobně. Každý normálně uvažující 
kandidát přihlašující se na rozumný 
obor si ve společnosti své místo najde, 
chce to jen chtít a snažit se. 

M 
imochodem slovo student po-
chází z latinského slova stude-

re, tedy snažit se, takže student by vlast-
ně měl být snažící se člověk. Vezměte si 
tuto jazykovědnou poznámku k srdci a 

snažte se. Jistě jste to slyšeli doma a i na 
školách často, že se neučíte ani pro rodi-
če, ani učitele, ale pro sebe, protože jen 
člověk naučený a někdy i životem 
poučený je člověk pro společnost 
plnohodnotný. Flákače, příživníky 
a jim podobná individua nemá ni-
kdo rád, bohužel náš stát svou sociální 
sítí těmto příživníkům hodně nahrává. 
Ale jste to právě vy, budoucnost této 
země, abyste to svým přístupem změ-
nili a nedali těmto elementům šanci, a 
to třeba i v budoucnosti na politických 
postech. Jsou třeba mezi vámi budoucí 
poslanci, senátoři, ministři a tak už teď 
dokažte svým poctivým přístupem ke 
studiu, že vám záleží nejen na sobě, ale 
i na tomto státu.
K ončím svůj příspěvek přáním vše-
ho dobrého a úspěchu u přijímacích 
zkoušek všem těm poctivým, kteří 
budou dobrou budoucností našeho 
města a hrdé České republiky.   

Určitě znáte ten vtip, co znamená 
zkratka MBA za jménem. Samo-
zřejmě mladý, blbý, agresivní. Buď 
jak buď, všechny podobné vtípky 
byly od nepaměti odpozorovány z re-
álného života. Takže něco na tom asi 
musí být.
Vzdělání je mantra současnosti. Sa-
mozřejmě stále platí, že investice do 
vzdělání je na kraji životní dráhy 
jedna z nejvýnosnějších. Žactvu je 
dnes odmala vtloukáno do hlavy, že 
na čím prestižnější vzdělání a zvuč-
nější titul dosáhne, tím víc peněz od 
počátku zaměstnání bude „rýžovat“. 
Jenže ony se individuální ambice jak-
si nemusí potkávat se společenskými 
potřebami.
Je příznačné, jaké obory nejrůznější 
„prestižní“ zahraniční instituty na-
bízejí. Technické nebo přírodovědné 
to obvykle nebývají. Zato potenciální 
studenti naleznou nepřeberné množ-
ství nejrůznějších sociologických, 

politologických, případně marke-
tingových směrů, navíc ještě všelijak 
kombinovaných.
Co z takového vysokého školství 
vychází za absolventy, je nabíledni. 
Místo produktivního společenského 
uplatnění se naprosto neproduk-
tivně „zašívají“ v lepším případě v 
konzultačních, poradenských či na 
výzkum veřejného mínění zaměře-
ných firmách, v horším případě pak 
v neziskovkách napojených na dílem 
domácí, ale hojně především zahra-
niční penězovody.
Není divu, že v Budapešti se podob-
ně prestižním „univerzitám“ snaží 
zatnout tipec. Široký výběr vzděláva-
cích zařízení je fajn věc. Ale přehled 
a usměrňování zájmu středoškoláků 
o společensky potřebné obory taky 
nebyl k zahození. Potřebujeme, aby 
z kvalitních vysokých škol vycházeli 
absolventi vyškolení v profesích, které 
mají této republice co dát.

Něco málo o projektu EDISON

KONEC LEGRÁCEK,
SITUACE JE VÁŽNÁ
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TOMÁŠ KALÁB

Edukační inflace
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Ano, ten titulek nelže, skončila doba her a malin nezralých, 

načež deváťáci se již zcela vážně musí rozhodnout, kam 

půjdou na střední stupeň vzdělání. Na burzách se ještě 

mohli chovat jako sběrači letáků i reklamních předmětů 

firem a škol, ale teď již musí zcela vážně zasednout a na 

přihlášku, která je mimochodem kapku odlišná od té loň-

ské, zapsat dvě školy, kam si troufají vyrazit na přijímací 

zkoušky.

V uplynulých dnech vrcholila na střed-
ní odborné škole E. Husserla v Prostě-
jově příprava kuchařky školní jídelny 
na zkoušku profesní kvalifikace. I když 
paní už několik let jako kuchařka úspěš-
ně pracuje, původní vzdělání získala 
v jiném oboru, ale stejně jako mnoho 
dalších lidí ji život postavil před nut-
nost původní profesi změnit. 
Pokud si chtěla novou práci udržet a být 
také odměňována jako kvalifikovaná pra-
covnice, musela se opět vrátit do školních 
lavic a složit zkoušku nazývanou profesní 

kvalifikace, v jejím případě s označením 
65-001-H Příprava teplých pokrmů. Podle 
zákona č. 179/2006 Sb. o profesních a 
úplných kvalifikacích se stala SOŠ Prostě-
jov se sídlem na nám. E. Husserla autori-
zovanou osobou pro ověřování výsledků 
celoživotního vzdělávání pro jednotlivé 
profesní kvalifikace v oborech kuchař, číš-
ník, cukrář, řezník, prodavač a výrobce ko-
žedělného zboží (dříve brašnář).
Jde o projekt národní soustavy kvalifikací, 
na němž se podílí Národní ústav odborné-
ho vzdělávání a který je financován z Ev-

ropského sociálního fondu a z rozpočtu 
České republiky. Projekt reaguje na situa-
ci na trhu práce a nutnost změnit během 
života obor, ve kterém se člověk vyučil či 
který vystudoval. 
Nejde ovšem o klasickou rekvalifikaci, bě-
hem které získáme zcela nové dovednosti 
a znalosti, ale o složení zkoušky z oboru, 
ve kterém již určitou dobu úspěšně pra-
cujeme. Proto paní kuchařka nezasedla 
na několik měsíců znovu do školních 
lavic, ale svou formu ladila pod vedením 
zkušené učitelky odborného výcviku po 
své pracovní době a o víkendech. Až ji 
čekala hodina matematických výpočtů, 
kterým kuchaři říkají kalkulace, a potom 
šestihodinový maraton, během kterého 
připravila po deseti porcích hráškového 
krému, španělského ptáčka, dušené rýže, 
bramborových taštiček plněných povidly a 
domácího jablkového závinu. A samozřej-
mě musela prokázat množství dalších zna-
lostí a dovedností, které ukládají standardy 
její nové profesní kvalifikace. Od úspěchu 
ji neodradilo ani pro mnohé „rizikové“ da-
tum zkoušky - 13. leden.
Pokud i vás potkala nutnost změnit profesi 
a hledáte nové uplatnění, nebo již v jiném 
oboru pracujete, ale nemůžete výsledky 
své práce doložit certifikátem o profes-
ní kvalifikaci, obraťte se na nejen na tuto 
střední odbornou školu, ale i jiné instituty.   
 (red)

KUCHAŘKA SE VZDĚLÁVALA aneb
profesní kvalifikace na SOŠ E. Husserla

Vážení rodiče, milí žáci, 
dovolte, abychom vám představili Střední od-
bornou školu Olomouc spol. s r. o. Již 26 let 
nabízíme a poskytujeme kvalitní středoškolské 
odborné vzdělání. Škola byla zakládána s vizí 
vzdělávat a připravovat studenty nejen pro 
profesní život. Je budována tak, aby studium 
bavilo pedagogy i žáky a probíhalo v atmosféře 
oboustranné spolupráce, osobní svobody, dů-
věry, vzájemného respektu a pomoci. To vše při 
zachování vysokých nároků na práci pedagogů 
i žáků. 
Vzhledem ke zprávě České školní inspekce 
i ohlasu veřejnosti můžeme soudit, že se nám 
tento cíl daří naplňovat. V průběhu studia se žáci 
účastní řady projektů, vzdělávacích i zábavných 
aktivit, zájezdů v České republice i zájezdů za-
hraničních, přednášek, exkurzí a soutěží spole-
čenských, kulturních i sportovních. Můžeme se 
pochlubit dlouhou tradicí charitativních aktivit. 
Škola je známá individuálním přístupem 
ke všem žákům, příjemným klimatem a po-
zitivní atmosférou. Podporujeme nadané 
studenty v jejich zájmech a odborných akti-
vitách, aktivním sportovcům nabízíme mož-
nost individuálního vzdělávacího plánu. 
Věnujeme nadstandardní péči žákům se spe-
ciálními vzdělávacími potřebami. Ve škole je 
žákům i učitelům denně k dispozici školní 
speciální pedagog. 
Po maturitě naši absolventi mohou pokračovat 
ve studiu na vyšších odborných školách a na 
vysokých školách v České republice i v zahra-
ničí. Přijďte mezi nás ve dnech otevřených 
dveří nebo kdykoli jindy. Budeme se vám rádi 
osobně věnovat.
 Vaši budoucí učitelé a spolužáci

Neváhejte a navštivte naše www 
stránky: www.skolaodborna.cz
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Projekt EDISON vznikl jako 
první vzdělávací projekt svého 
druhu v AIESEC Česká republi-
ka. Snaží se o podporu multikul-
turního vzdělávání mladých lidí. 
Je zaměřený na žáky základních 
a středních škol jako na budoucí 
generaci společnosti. Své místo 
má v  Základní škole v  Brodku u 
Prostějova.
V názvu EDISON má každé pís-
meno určitý význam:
E  education (vzdělání)
D  drive (nadšení, motiva-
ce)
I  internationality (meziná-
rodní rozměr, rozsah)
S  students (studenti)
O  opportunity (příležitost)
N  network (síť)

Dohromady nám tedy tato písmena 
představují základní myšlenku a cíl 
projektu. Což je to, aby žáci získali 
různé pohledy na sociální, kultur-
ní ale i ekonomickou situaci jak ve 
vlastní zemi, tak i v zahraničí, a to 
prostřednictvím interakce s vysoko-
školskými studenty z různých zemí 
světa. Kromě samotného poskytová-
ní informací žákům, tedy vzdělávání, 
se snaží poskytnout přímý kontakt 
s cizincem a zažít tak mezinárodní 
prostředí na půdě České republiky. 
Ten podporuje porozumění jiným 
kulturám a národům, zároveň po-
máhá omezování předsudků a stere-
otypů, které v konečné fázi vedou k 
toleranci a příznivému společnému 
soužití. Tento projekt můžeme i cha-
rakterizovat frází „studenti studen-

tům“. Znamená to, že díky kontaktu s 
člověkem z jiné země, který je pouze 
o pár let starší, si děti získají kamará-
dy a uvědomí si možnosti cestování 
či studia v zahraničí. Obecně si tak 
vytvoří síť kontaktů po celém světě a 
jsou si plně vědomi možností, které 
jim svět jako takový nabízí. Motiva-
ce k dosahování a zkoušení něčeho 
nového, následující tyto zážitky, jsou 
neopomenutelné. Rovněž by si měli 
všichni účastníci projektu uvědomit, 
jak je zkušenost z projektu ovlivní v 
jejich dalších krocích. (pr)

4

Švehlova střední škola polytechnická Prostějov nabízí ucelený systém 
vzdělání v  oborech středního vzdělání s  výučním listem i  maturitní 
zkouškou. Nabízíme vzdělávání ve třech směrech, a to potravinářském, 
automobilním i stavebním. 

� !��"��#	��$��%&�
 jsme jedna ze čtyř takto zaměřených škol v České republice – vychováváme 
všestranné odborníky pro potravinářství. Připravujeme studenty ve specializo-
vaných studijních oborech Analýza potravin a  Technologie potravin. Žáci 
těchto oborů budou mít možnost získat od příštího školního roku prospě-
chové stipendium v rámci Podpory polytechnického vzdělávání a řemesel 
v Olomouckém kraji. Dále nabízíme učební obor Výrobce potravin, který je 
určen pro dívky i chlapce. 

�'! % (�����%&�
nabízíme maturitní obor Autotronik. Od letošního školního roku mohou 
u  tohoto oboru žáci získat dva ucelené stupně vzdělání. Výuční list ve 
3. ročníku studia (Mechanik opravář motorových vozidel) a  maturitní 
zkoušku ve 4. ročníku studia (Autotronik). Učební obory Mechanik opra-
vář motorových vozidel, Opravář zemědělských strojů mohou v  rámci 
výuky získat zdarma oprávnění pro svařování elektrickým obloukem a pro sva-
řování plamenem a řidičský průkaz skupin B, C, T.

)!�"
(����%&��
nabízíme učební obory Instalatér, Elektrikář – silnoproud, Tesař, Truhlář, 
Zedník, Klempíř, Malíř a lakýrník, Montér suchých staveb. Žáci většiny učeb-
ních oborů mají možnost získat finanční podporu v rámci Učňovských stipendií 
Olomouckého kraje (s  výjimkou oboru Instalatér a  Montér suchých staveb). 
Nabízíme také zkrácené 1leté formy studia stavebních oborů a 1,5letý zkrácený 
obor Mechanik opravář motorových vozidel (Řidič profesionál). V rámci výuky 
mohou žáci získat zdarma oprávnění pro svařování elektrickým obloukem a pro 
svařování plamenem a řidičský průkaz skupin C, E. Tyto obory jsou určené pro 
absolventy učebních a maturitních oborů, kteří nenašli uplatnění na trhu práce. 
Škola je úspěšná i při získávání dotací z ESF. Díky těmto projektům ško-
la získala moderní vybavení pro stavební, potravinářské a automobilní 
obory. Jsme perspektivní v učebních i maturitních oborech!
Škola je vybavena moderními odbornými učebnami, laboratořemi, dílnami, tělo-
cvičnou, posilovnou. Praxe je zajišťována na smluvních pracovištích. Absolventi 
školy jsou dobře připraveni jak na profesní kariéru, tak i na studium na VŠ. (pr)
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K dyž jsme u těch přijímaček. Jsou 
opět „cermatovské“ z češtiny a 

matematiky a kdo užil rozumu a ne-
flákal se, tak si na stránkách instituce 
Cermatu stáhl vzorové testy a trénoval. 
Ono je totiž něco jiného psát „oby-
čejné“ písemky a pak tyto přijímací 
testy. Nechci sahat určité části pe-
dagogické veřejnosti do svědomí, 
ale po pár otázkách u některých 
kandidátů středoškolského studia 
jsem pochopil, že moc svým žákům 
někteří kantoři zrovna s tréninkem 
testů nepomohli... Je to s podivem, 
když má každý zájem na tom, aby se 
jeho studenti umístili co nejlépe, nebo 
to alespoň tvrdí. Ale tak každý má své 
svědomí, že?

K do chtěl a měl zájem, navštívil 
obě „burzy“ v prostějovském 

Společenském domě a také školy na 
dnech otevřených dveří. Je správné 
vidět objekt svého zájmu „in natura“, 
ostatně proto instituty tyto dny vypi-
sují a některé školy dávají také šanci 
na základě telefonické domluvy přijít 
kdykoliv. I tato drobnost ukazuje zase 
přístup škol k jejich budoucím oveč-
kám, což by mohlo rozhodovat při 
výběru školy, zda je odtažitá, strojená či 
přátelská a vstřícná. Na druhé straně 
správný kandidát projevuje svůj zá-

jem už právě návštěvou dané školy a 
přidává mu to plusové body.

P odávání přihlášek se tedy přiblíži-
lo, takže rozhodnutí je pouze a jen 

na vás. Portfolio škol v regionu je široké 
a prakticky každý může jít tam, kam 
ho jeho srdce táhne. Je ovšem dobré 
být realistou a za prvé si uvědomit, 
na co mám, a za druhé popřemýš-
let o tom, zda mi ta konkrétní škola 
zajistí nějakou jistou budoucnost, 
nebo skončím na Úřadu práce. I to 
se může při dnešní nízké nezaměstna-
nosti stát, protože prostě jsou odvětví, 
kde je plno, i když jejich názvy zní líbi-
vě. Nacházíme se aktuálně dle nadříze-
ných školských orgánů v procesu, který 
je nazýván průmysl 4.0, tudíž průmys-
lové obory mají ve velkém zelenou. 
Zároveň si je ovšem třeba uvědomit, že 
někdo musí péci chleba, chránit spolu-
občany v integrovaném záchranném 
systému, případně léčit jako sestřička 
a podobně. Každý normálně uvažující 
kandidát přihlašující se na rozumný 
obor si ve společnosti své místo najde, 
chce to jen chtít a snažit se. 

M imochodem slovo student po-
chází z latinského slova stude-

re, tedy snažit se, takže student by vlast-
ně měl být snažící se člověk. Vezměte si 
tuto jazykovědnou poznámku k srdci a 

snažte se. Jistě jste to slyšeli doma a i na 
školách často, že se neučíte ani pro rodi-
če, ani učitele, ale pro sebe, protože jen 
člověk naučený a někdy i životem 
poučený je člověk pro společnost 
plnohodnotný. Flákače, příživníky 
a jim podobná individua nemá ni-
kdo rád, bohužel náš stát svou sociální 
sítí těmto příživníkům hodně nahrává. 
Ale jste to právě vy, budoucnost této 
země, abyste to svým přístupem změ-
nili a nedali těmto elementům šanci, a 
to třeba i v budoucnosti na politických 
postech. Jsou třeba mezi vámi budoucí 
poslanci, senátoři, ministři a tak už teď 
dokažte svým poctivým přístupem ke 
studiu, že vám záleží nejen na sobě, ale 
i na tomto státu.
K ončím svůj příspěvek přáním vše-
ho dobrého a úspěchu u přijímacích 
zkoušek všem těm poctivým, kteří 
budou dobrou budoucností našeho 
města a hrdé České republiky.   

Určitě znáte ten vtip, co znamená 
zkratka MBA za jménem. Samo-
zřejmě mladý, blbý, agresivní. Buď 
jak buď, všechny podobné vtípky 
byly od nepaměti odpozorovány z re-
álného života. Takže něco na tom asi 
musí být.
Vzdělání je mantra současnosti. Sa-
mozřejmě stále platí, že investice do 
vzdělání je na kraji životní dráhy 
jedna z nejvýnosnějších. Žactvu je 
dnes odmala vtloukáno do hlavy, že 
na čím prestižnější vzdělání a zvuč-
nější titul dosáhne, tím víc peněz od 
počátku zaměstnání bude „rýžovat“. 
Jenže ony se individuální ambice jak-
si nemusí potkávat se společenskými 
potřebami.
Je příznačné, jaké obory nejrůznější 
„prestižní“ zahraniční instituty na-
bízejí. Technické nebo přírodovědné 
to obvykle nebývají. Zato potenciální 
studenti naleznou nepřeberné množ-
ství nejrůznějších sociologických, 

politologických, případně marke-
tingových směrů, navíc ještě všelijak 
kombinovaných.
Co z takového vysokého školství 
vychází za absolventy, je nabíledni. 
Místo produktivního společenského 
uplatnění se naprosto neproduk-
tivně „zašívají“ v lepším případě v 
konzultačních, poradenských či na 
výzkum veřejného mínění zaměře-
ných firmách, v horším případě pak 
v neziskovkách napojených na dílem 
domácí, ale hojně především zahra-
niční penězovody.
Není divu, že v Budapešti se podob-
ně prestižním „univerzitám“ snaží 
zatnout tipec. Široký výběr vzděláva-
cích zařízení je fajn věc. Ale přehled 
a usměrňování zájmu středoškoláků 
o společensky potřebné obory taky 
nebyl k zahození. Potřebujeme, aby 
z kvalitních vysokých škol vycházeli 
absolventi vyškolení v profesích, které 
mají této republice co dát.

Něco málo o projektu EDISON

KONEC LEGRÁCEK,
SITUACE JE VÁŽNÁ
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Edukační inflace
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Ano, ten titulek nelže, skončila doba her a malin nezralých, 

načež deváťáci se již zcela vážně musí rozhodnout, kam 

půjdou na střední stupeň vzdělání. Na burzách se ještě 

mohli chovat jako sběrači letáků i reklamních předmětů 

firem a škol, ale teď již musí zcela vážně zasednout a na 

přihlášku, která je mimochodem kapku odlišná od té loň-

ské, zapsat dvě školy, kam si troufají vyrazit na přijímací 

zkoušky.
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Máte zájem o získání místa IHNED po vyuče-
ní nebo získání maturity? FIRMY, KTERÉ S 
NÁMI SPOLUPRACUJÍ, VÁS ZAMĚSTNAJÍ 
NA 100%! Navíc v průběhu studia můžete získat 
kromě krajského stipendia i stipendium firemní, 
které u některých firem dosahuje 1000 až 5000 
Kč/1 měsíc (za celou dobu studia pak můžete zís-
kat až 100 000 Kč).
Pokud máte zájem o technické obory, můžete si ještě 
před podáním přihlášek přijít kdykoli prohlédnout 
naše učebny a dílny. Vzhledem k rostoucí poptávce 
firem po maturantech, kteří mají znalosti v oblastech 
digitalizace, ICT, automatizace, robotiky nebo CNC, 
doporučujeme jakou dobrou volbu zejména obory 

jako je mechatronika, mechanik seřizovač a optik. 
Vzrůstá rovněž poptávka po absolventech z oblastí 
logistiky, dopravy a skladového hospodářství, kam 
rovněž proniká digitalizace v souvislosti s průmys-
lovou revolucí 21. století „PRŮMYSL 4.0“, proto 
doporučujeme žákům a rodičům obor Mechanizace 
a služby: ŠVP: Provoz a ekonomika služeb.
Přijďte kdykoli navštívit naši školu, nebo navštivte 
naše webové stránky.
Zvolte obor studia moudře, protože již nyní rozho-
dujete o své budoucnosti!
Těšíme se na vás!
Váš pedagogický sbor Střední školy technické 
Přerov, Kouřílkova 8. (pr)

Milí žáci posledních ročníků ZŠ,

vážení rodiče!

Vážení rodiče, milí žáci, rádi bychom Vám představili NOVÝ OBOR,
který otevíráme ve školním roce 2018/2019 – Gymnázium šestileté 
– živé jazyky
)
Studium je určeno pro žáky ze sedmých tříd základních škol,
kteří úspěšně vykonají přijímací zkoušky
a chtějí rozvíjet své studijní předpoklady.
Proč studovat tento obor?

Absolvent je velmi dobře vybavený znalostí anglického jazyka, jehož
rozšířená výuka je patrná z učebního plánu, a ovládá další cizí jazyk.

Efektivní výuka anglického jazyka, při které se používá moderní metoda
vzdělávání CLIL.

Metoda CLIL se bude uplatňovat v dějepise, občanském a společenskovědním
základu, geografii, informatice a tělesné výchově. V prvním
a druhém ročníku budou žáci intenzivně připravováni na výuku všeobecně
vzdělávacích předmětů v anglickém jazyce. Ve třetím až šestém
ročníku budou metodou CLIL vyučovány nejméně dva z uvedených
předmětů, ve kterých bude 25 % vyučováno v anglickém jazyce.

Kvalitní příprava pro studium na vysokých školách všech typů u nás
i v zahraničí

Bezplatná příprava k mezinárodním jazykovým zkouškám
Spolupráce s partnerskými školami v zahraničí projektu ERASMUS+
Nabídka bohaté zájmové činnosti
Výborná dopravní dostupnost

Den otevřených dveří v pondělí 5. února 2018 od 15:00 do 18:00 hodin.
Více informací o naší škole najdete na www.gjb-spgs.cz

Gymnázium Jana Blahoslava
a Střední pedagogická škola,
Přerov, Denisova 3
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ART ECON je kvalitní střední škola, která 
se soustředí na propojení umění a ekono-
miky, teorie a praxe a komplexní rozvoj 
člověka prostřednictvím moderně sestave-
ných vzdělávacích programů. Naším cílem 
je rozvíjet studenty akademicky, umělecky 
a společensky tak, že školu opouští jako 
nezávislí, zodpovědní a tvořiví mladí lidé 
s celoživotním zájmem o umění a trvalou 
schopností učit se. Věříme, že tyto schop-
nosti a vlastnosti připraví naše studenty tak, 
aby usilovali o další vzdělávací cíle, a umož-
ní jim, aby přispěly k prospěchu společnosti 
jako celku.
Co vás čeká? Individuální přístup, podpora krea-
tivity, profesionální výuka a spolupráce s od-
borníky z praxe. Využít můžete možnost jedi-
nečných a specifických vzdělávacích programů 
zaměřených na propagační, grafické, výtvarné 
i tvůrčí dovednosti. 
ART jako umění, které je inspirativním zákla-
dem odborné výuky mnohých našich oborů. 
ECON jako ekonomika a její vybrané vyučova-
né oblasti jako příprava pro praktické uplatnění 
našich absolventů na trh práce i v životě. (pr)
 Více na www.artecon.cz.

ART ECON:
nejen rozvíjí studenty

Obchodní akademie Prostějov byla založe-
na roku 1894 jako první škola tohoto typu 
na Moravě, a přestože je sice jednou z nej-
starších škol, své služby poskytuje již téměř 
125 let, směle se řadí mezi školy, které nabízí 
moderní zázemí a nové metody výuky. 
Budoucí ekonomové mohou využívat prostory 
vybavené dle současných trendů. Dnes nezbyt-
nou práci s počítačem nacvičují žáci ve čtyřech 
učebnách s výpočetní technikou. S jazykovými 
znalostmi se potýkají naopak v učebnách při-
způsobených výuce jazyků a i ostatní prostory 
drží tempo s dneškem. Rovněž vyučující se 
stále vzdělávají a rozšiřují své obzory, aby mohli 
nově nabyté vědomosti a zkušenosti předávat 
dál svým žákům. Čtyřleté studium je ukonče-

no maturitní zkouškou, při níž musí studenti 
projevit nejen teoretické, ale i praktické znalosti. 
Během studia se jim mnohokrát naskytne mož-
nost navštívit různá zajímavá místa nejen v naší 
republice, ale i v zahraničí. Doplňující informace 
do výuky přináší hosté přednášející na témata 
spojená s výukou. Žáci nejsou ochuzeni ani 
o kulturu, návštěvy kin a divadel jsou nedílnou 
součástí výuky. Za zmínku jistě stojí i dobře vy-
bavená žákovská knihovna, která je studentům 
k dispozici v průběhu celého roku. Velká pozor-
nost je vedle odborných předmětů věnována 
taktéž cizím jazykům, neboť jejich znalost patří 
dnes k těm nejžádanějším. Absolventi školy se 
skvěle uplatní nejen v praxi, ale mají též vysoké 
šance přijetí na univerzity.   (pr)

OBCHODNÍ AKADEMIE:
místo, kde se historie skloubí 
s moderním zázemím i výukou
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Stále zvyšující se zájem o studium zaznamenává v součas-
né době Střední průmyslová škola strojnická v Olomouci. 
Nabízí několik zaměření ve čtyřletém oboru Strojírenství 
zakončeném maturitní zkouškou - počítačovou podporu 
konstruování, počítačovou podporu výroby a řízení jakos-
ti. 
Škola pro rok 2018/2019 nabízí velmi perspektivní a žádaný 
obor Zpracování usní, plastů a pryže se zaměřením na zpra-
cování plastů, což je v současné době firmami nejvíce poptá-
vaný obor, a to nejen v našem regionu. V dalším studiu oboru 
Zpracování usní, plastů a pryže pak mohou žáci pokračovat 
na vysoké škole technického zaměření například na Univerzitě 
T. Bati ve Zlíně.
Značná část výuky je vedena pomocí výpočetní techniky v CAD 
systému a na pracovištích firem v Olomouckém kraji pod dohle-
dem odborníků z praxe. Zařazením učebních předmětů CAD 
a CAM (Počítačová podpora konstruování a výroby) získávají 
absolventi další velmi žádanou dovednost - vytvořit moderními 
postupy počítačový návrh objektu, upravit ho a navrhnout další 
parametry, což lze využít například při programování obráběcích 
strojů. Své technické, praktické a jazykové dovednosti si mohou 
žáci dále rozšiřovat ve vzdělávacím programu Evropské unie Eras-
mus+, který podporuje spolupráci ve všech sférách vzdělávání a je 
nástupcem Programu celoživotního učení. 
Škola se může pochlubit úspěchy ve strojírenských soutěžích 
konaných na různých místech republiky. Každoročně se také 
žáci zapojují do argumentačních soutěží, které pořádá 
Česká debatní společnost ve spolupráci se Zastupitelstvem 
Olomouckého kraje v Domě dětí a mládeže v Olomouci, 
kde úspěšně bojují s týmy převážně z gymnázií. Překlada-
telská soutěž v němčině a angličtině pořádaná Palackého uni-
verzitou a gymnáziem Hejčín přinesla také své ovoce a postup 
do kola fakultního.
Studentům školy není lhostejný ani život tělesně posti-
žených spoluobčanů a  rodin s  těžce nemocnými dětmi, 
a tak pomáhají celoročně při charitativních akcích, které 
pořádají občanská sdružení Život dětem, Dobré místo pro 
život; dlouhodobě je škola také zapojena do programu 
Nadačního fondu Českého rozhlasu Světluška, Vánoční hvězda 
nebo Ligy proti rakovině.
Škola prošla náročnou a zdařilou rekonstrukcí. Nyní slouží žá-
kům moderně vybavené prostory učeben, šaten, školních dílen 
a  sociálních zařízení. Vzhledem ke stále stoupající poptávce   
po studiu na Střední průmyslové škole v Olomouci je pláno-
váno další rozšíření hlavní budovy školy o výukové prostory, 
včetně takových stavebních příprav, které umožní bezbariérový 
přístup a rozšíří studium pro handicapované osoby v rámci po-
maturitního studia. Díky novému technickému vybavení škol-
ních dílen a zavedení nových technologií dojde ke zvýšení úrov-
ně výuky, širší vazbě na praxi žáků ve strojírenských firmách, 
a tím i většímu zájmu uchazečů o obor strojírenství na škole.
Významnými partnerskými podniky školy, které nabízejí 
absolventům pracovní pozice, jsou například Koyo s.r.o., Mubea 
s.r.o, Hella Autotechnik, s.r.o., Miele technika s.r.o., Honeywell 
Aerospace Olomouc s.r.o., Sigma Group a.s., John Crane a.s. 
a mnoho dalších.
Střední průmyslová škola strojnická v Olomouci má v součas-
né době statut Místního centra uznávání a celoživotního učení 
Olomouckého kraje. V  roce 2001 se stala členem Asociace 
středních průmyslových škol České republiky. Od roku 2006 je 
členem Autodesk Academia Programu, a získala tak statut Au-
todesk Academia Partner pro strojírenství, který garantuje vy-
sokou úroveň výuky CAD technologií na středních a vysokých 
technicky zaměřených školách.  V roce 2008 se stala fakultní 
školou Pedagogické fakulty Univerzity Palackého.   (pr)

SPŠS Olomouc: technicky zaměřená škola má budoucnost

Jako jediná škola v  regionu poskytuje Odborné 
učiliště a  Praktická škola, Lipová-lázně vzdělává-
ní a  výchovu žákům se speciálními vzdělávacími 
potřebami. Snažíme se o jejich plnohodnotné za-
členění do pracovního procesu a života ve společ-
nosti.
Naše škola se aktivně zapojuje do projektů EU. V součas-
né době probíhají Projekty Investice do rozvoje vzdělá-
vání ESF:
* INVESTICE DO ROZVOJE VZDĚLÁVÁNÍ 
* PODPORA TECHNICKÉHO A  PŘÍRODOVĚD-
NÉHO VZDĚLÁVÁNÍ V OLOMOUCKÉM KRAJI
V  našich odborných učebnách si můžete vyzkoušet 
činnosti, které vás v daném oboru zajímají. Ve všech 
pracujeme s  novými a  moderními technologiemi 
a  poznatky (3D tiskárna, nástrojové vybavení dílen 
a  odborných učeben, dvě nově vybavené IT učebny, 
CNC frézka).
Jsme úspěšní v soutěžích odborných dovedností. Nabízí-
me volnočasové aktivity - barmanský, masérský, truhlář-
ský a výtvarný kroužek, vybavenou posilovnu.
Přijďte se podívat a získat zkušenost pro rozhodování 
o budoucím studiu. (pr)

Speciální škola v Lipové je
jediná svého druhu v kraji

JSME JEDNA RODINA

www.facebook.com/vecernikpv
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Ve středu 17. ledna pro-
běhl na Střední odborné 
škole podnikání a  obcho-
du v  Prostějově Den ote-
vřených dveří. Škola pro 
zájemce o studium a jejich 
rodiče připravila nejen 
prohlídky prostor, ale také 
prezentace o  vzdělávacích 
programech, informace 
o  výsledcích maturitních 
zkoušek nebo o  možnos-
tech dalšího uplatnění. 
„V  průběhu školního roku 
pořádáme tři Dny otevře-
ných dveří. Největší zájem 
je v  podzimním termínu, 
protože tento den zároveň 
probíhá přehlídka středních 
škol Scholaris. Prosincový 
a  lednový termín navštěvují 
převážně zájemci ze vzdá-
lenějších míst. Tradičně je 
velký zájem o marketing turis-
mu. Jsme totiž jedinou školou 
v  Prostějově, která se pro-
blematice cestovního ruchu 
dlouhodobě a  intenzivně vě-
nuje. Atraktivní je také spor-

tovní management. Tento 
vzdělávací program je určen 
všem sportovcům, kteří chtějí 
získat odborné ekonomické 
vzdělání se zaměřením na ma-
nagement sportu,“ prozradil 
Večerníku Marek Moudrý, 
ředitel Střední odborné školy 
podnikání a obchodu. 

Žáci devátých tříd mo-
hou pro příští školní rok 
2018/2019 vybírat ze čtyř, 
v regionu ojedinělých, vzdě-
lávacích programů: Meziná-
rodní obchod a projektové ří-
zení, Řízení služeb a marketing 
turismu, Marketingové komu-
nikace a  žurnalistika a  Spor-
tovní management. SOŠPO je 
školou s více než dvacetiletou 
historií, která získala stabilní 
místo ve vzdělávací soustavě 
regionu. „Každým rokem se 
zvyšuje počet dojíždějících 
studentů. V současnosti dojíž-
dí nebo je na internátu třicet 
procent studentů. Jedná se pře-
vážně o studenty sportovního 
managementu a  žurnalistiky,“ 
podotkl Marek Moudrý. (pk)

Na SOŠPO�������	
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„Po chudých letech s menším po-
čtem žáků devátých tříd po celém 
Prostějovsku zažíváme nyní určitý 
vzestup. Přestože ještě v době škol-
ní docházky přechází hodně žáků 
pátých tříd na víceletá gymnázia, 
počet dětí v devátých třídách v po-

sledních letech roste. A co si bude-
me povídat, právě na tyto děti netr-
pělivě čekají a už se na ně zaměřují 
střední školy,“ konstatovala na úvod 
Ivana Hemerková. 
Aktuálně je na základních ško-
lách v regionu téměř sedm stovek 
chlapců a dívek. „Nechci to zakřik-
nout, ale podle hrubého odhadu 
bude v příštích sedmi letech počet 
žáků devátých tříd základních škol 
v Prostějově stoupat. Ve školním 
roce 2024/2025 by mělo posled-
ní ročník základní školy v našem 
městě navštěvovat 497 chlapců a 

děvčat. Aktuálně je dětí méně, což 
samozřejmě vychází ze stále nižší 
porodnosti v Prostějově. Nyní se ale 
očekává určitý boom porodnosti, za 
což jsme pochopitelně rádi,“ pozna-
menává náměstkyně prostějovské 
primátorky pro školství. 
Ale pojďme k základnímu téma-
tu, kterým je bezesporu výběr 
vzdělání. „To ale není jen otázkou 
okamžiku, kdy dítě postoupí do de-
vátého ročníku základní školy. Žáci 
a především jejich rodiče zkoumají 
veškeré možnosti dalšího studia 
nebo učebních oborů daleko dřív, 
nejméně už během docházky svého 
dítěte do osmé třídy. Na prostějov-
ských základních školách navíc pů-
sobí výchovní poradci, jejichž práce 
si osobně velmi vážím. Tito pedago-
gové denně probírají s dětmi jejich 
zájmy a také plány do budoucna. S 
důvěrou se na ně obracejí také rodi-
če. Právě tito výchovní poradci umí 
rodičům doporučit nejvhodnější 
studium či obor, na který by se kon-
krétní dítě mělo zaměřit. Mnozí ro-
diče totiž často přeceňují možnosti 
a vlohy svých ratolestí, odborníci 
z řad poradců je proto musí často 
mírnit. Ale o tom ta jejich práce 

je, navíc děti se jim často svěřují se 
svými vlastními zájmy. Ty jsou také 
občas rozdílné od představ rodičů,“ 
říká Ivana Hemerková. 
Není tajemstvím, a je to již dlou-
hodobá záležitost, že se drtivá 
většina rodičů rozhodne doslo-

va dotlačit své dítě k přijímacím 
zkouškám. „To je pravda, skutečně 
velká většina dětí odchází na střední 
školy, kdežto o učební obory, byť s 
maturitou, není zájem. Je to trend 
posledních osmi až deseti let, díky 
němuž řemeslo v této republice 

prostě vymírá, přitom jde o velice 
lukrativní a velmi dobře placenou 
práci. Většina rodičů však chce, aby 
jejich dítě mělo maturitu na střední 
škole, a co víc, aby pokračovalo dále 
ve vysokoškolském studiu. Jen vel-
mi málo dětí se chce učit na zedníka, 

soustružníka nebo 
pokrývače. Osobně 

jsem se však v několika případech 
přesvědčila, že dítě ovlivněné rodiči 
přestalo studium střední školy bavit 
a po prvním ročníku se samo roz-
hodlo pro učební obor,“ konstatuje 
Hemerková. 
Právě teď nadchází období, kdy 
se střední školy nebo učiliště 
doslova přetahují o budoucí po-
tenciální žáky z devátých tříd zá-
kladních škol. „Neříkám, že jde o 
nějaký tvrdý boj, pravdou ale je, že 
školy jsou financovány podle po-
čtu žáků. To je podle mého názoru 
nespravedlivé pro učiliště, protože 
ta z důvodu nedostatku žáků a tím 
i peněz mnohdy končí svoji čin-

nost. Myslím, že by učební obory 
například i s osmi nebo deseti žáky 
ve třídě měly být dotovány. Ře-
meslo nemůže přece vymřít. Teď o 
děti z devátých tříd bojují střední 
školy a učiliště, ale za pár let o ty 
samé studenty či učně budou už 
výrazně usilovat zaměstnavatelé. 
Je to takový pravidelný kolotoč 
procesu vzdělávání,“ podotkla zá-
věrem prostějovská náměstkyně 
primátorky. 
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Devátý ročník základní školy. Zlomový moment 
v životě každého člověka, který se v tu chvíli 
společně s rodiči rozhoduje o svém budoucím 
povolání. Podle zjištění Večerníku má tuto roli 
aktuálně na prostějovských základních školách 
364 žáků, v celém regionu je to pak 696 chlapců 
a děvčat. Jak potvrdila náměstkyně primá-
torky statutárního města Prostějova Ivana 
Hemerková, většina dětí se rozhoduje pro 
střední školu, učební obory jsou tak v dnešní 
době na pokraji zájmu. Bohužel...
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pro speciální
přílohu Večerník 
Michal
KADLEC

PŮVODNÍ
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odhad počtu žáků
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Prostějov
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Prodej písků, štěrků a okrasných oblázků + autodoprava
Otevírací doba: 
Po-Pá 7:00-17:00

So       7:00-12:00

Kojetínská 4221/15, Prostějov
(bývalé stavebniny STAVO

M
AT)

Jana
M

aštalířová
- DEM

OLIČNÍ PRÁCE        - NOVĚ v nabídce práce otočným
 bagrem

 (3,5tuny)


